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Estos centres mantenien una sèrie de problemes que respo-
nien a este conglomerat de centres –que vosté ha esmentat–, 
que eren centres públics dependents de l’antiga conselle-
ria de benestar social; públics dependents de l’antiga conse-
lleria de sanitat; gestionats per les ONG especialitzades en 
el sector; privats sense acreditar; i municipals . Este era el 
panorama .

Esta estructura, què implicava? Implicava: falta de coordina-
ció; desconeixement de les llistes d’espera, no se sabia quanta 
demanada n’hi havia (algú tus) amb tot el problema que arros-
sega això; problemes de gestió de les bases de dades; peri-
ple dels xiquets i xiquetes que anaven de centre en centre, 
de vegades mal diagnosticats, i molt sovint solament per 
poder gestionar ajudes . A més, la darrera conselleria de sani-
tat, l’antiga conselleria de sanitat mantenia un sistema alegal 
de pagament de factures a centres sense acreditar, és a dir, 
centres que no estava acreditada la seua solvència i les seues 
condicions tècniques i professionals i que no podien mantin-
dre en estes condicions .

A tal efecte, hem hagut d’anar posant ordre –com vosté ha 
dit– i ho hem fet amb una regulació, incrementant el nombre 
de places, i també augmentant el pressupost assignat per 
suplir eixes mancances que hem arrossegat de l’època del 
Partit Popular .

Quant a la regulació, a través de la Resolució de 15 de març, 
de 2018, d’acció concertada en matèria de serveis socials en 
el sector d’atenció a persones amb diversitat funcional per a 
l’any 2018, s’està oferint un augment de places . És una reso-
lució de la Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives .

Mitjançant, a més, la tramitació via emergència del proce-
diment de contractació pública amb Creu Roja, Creu Roja 
Espanyola, un servei d’atenció primerenca per a un termini 
de sis mesos, des del 8 de març fins al 7 de setembre. Es 
tracta d’un conveni per a prestar tractament preventiu i 
assistencial a xiquets i xiquetes entre zero a sis anys, perso-
netes entre zero a sis anys, amb problemes de desenvolupa-
ment i atendre la llista d’espera desagregada per comarques 
des dels seus municipis . També oferix la possibilitat de trac-
tar en el domicili, que també és molt important .

La gestió d’una instrucció per a la derivació i seguiment de 
l’atenció prestada en centres d’atenció primerenca, a través 
d’un protocol de maig de 2017, perquè es coordine i millore 
l’actuació dels diferents òrgans gestors de la vicepresi-
dència a la Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives i la 
Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública per a oferir 
un servici més àgil i de qualitat que responga a les necessitats 
dels xiquets i xiquetes .

Es tracta del primer procediment de derivació a centres 
d’atenció primerenca i de retorn de la informació a la família i 
al professional sanitari que ha fet la derivació . Perquè es faça 
una idea: abans no n’hi havia una derivació des del profes-
sional sanitari sinó que la gent anava a un centre i això és el 
que (inintel·ligible) …; ara, n’hi ha una derivació des del profes-
sional sanitari i un retorn de la informació cap a eixe profes-
sional sanitari que ha derivat i cap a les famílies que són les 
responsables dels xiquets i xiquetes .

Este nou protocol també disposa d’eines comunes per a tots 
els professionals que intervenen en el tractament clínic dels 

xiquets i xiquetes en el centre de salut assistencial i en la 
posterior estimulació que s’efectua a través dels CAT i, si és 
el cas, amb les aules educatives .

Deu mesos des de l’entrada de funcionament del protocol 
podem fer un balanç positiu referendat per les comissions de 
seguiment com a instrument de treball en les que participen 
representants de l’Associació Valenciana d’Atenció Precoç, 
Cermi, i personal implicat de les conselleries de sanitat i salut 
universal i la conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport en la matèria .

Quant a les places –i acabe de seguida–, a la província 
d’Alacant, n’hi ha 35 més a Benidorm, 35 a la Vila, i 35 més a 
través del contracte de Creu Roja, i 45 amb acció concertada, 
és a dir, 369 més que en 2015; província de Castelló, 35 més 
a Borriana, 35 més a la Vall d’Uixó, 35 més a Villareal, més 35 
acció concertada, i 18 de contracte amb Creu Roja, total: 388 
places, 273 més que en 2015; i València –i acabe amb açò–, 
35 a Albal, 35 a Albaida, 35 a Gandia, més 35 de contracte 
amb Creu Roja, i 195 d’acció concertada, totalitzant 505 
places més que en 2015 .

I quant al pressupost, n’hi ha un…

El senyor president:

Senyoria .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

 . . .increment del 76,23% .

Moltíssimes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Continuem amb la següent pregunta que formula la 
il·lustre diputada Llum Quiñonero a la consellera, honora-
ble consellera de justícia, administració pública i reformes 
democràtiques .

Senyoria .

La senyora Quiñonero Hernández:

Disculpe, doy por formulada la pregunta . (Veus)

El senyor president:

Queda per formulada la pregunta, és coneguda, sobre 
memòria històrica .
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Li contestarà la consellera . (Veus)

Queda formulada la pregunta, per tant contestarà la 
consellera .

Quan vosté vullga .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Gràcies, president .

Bona vesprada .

Buenas tardes, señora Quiñonero .

Mire, en primer lugar, quería expresarle que tras la aproba-
ción de la ley de memoria por la convivencia en la Comunitat 
Valencia, la Ley 14/2017, en la conselleria estamos trabajando 
en una doble línea: por una parte, el desarrollo de contenido 
normativo de la ley y, en segundo lugar, la puesta en marcha 
en la elaboración del reglamento en virtud del cual dará luz al 
instituto de la memoria . 

En cuanto al instituto, permítame que le informe que, en 
primer lugar, es uno de los objetivos que la conselleria se marcó 
en el seminario de invierno de Vinaroz-Benicarló, por lo que 
vamos a intentar que esté aprobado mediante decreto antes 
de este verano. Estamos trabajando, por una parte, en la confi-
guración de la estructura administrativa del instituto, para lo 
cual hay prevista una dotación económica de 408 .000 euros .

En segundo lugar, también estamos elaborando los estatu-
tos que determinarán pues el funcionamiento y el come-
tido de lo que va a resultar dicho instituto . Para ello, además, 
hemos puesto en marcha reuniones técnicas con represen-
tantes de otras comunidades autónomas, fundamentalmente 
Cataluña, el País Vasco, y también hemos trabajado con la 
Red Interautonómica de Memoria Histórica y con respon-
sables de las trece comunidades autónomas para un tema 
que nos parece también fundamental, como es la elabora-
ción del banco de ADN, pues para ver, estudiar, bueno, cuáles 
han sido las actuaciones en otras comunidades autónomas y 
poderlas incorporar lo antes posible .

En cuanto al desarrollo normativo de la ley, en cuanto a 
las finalidades y las líneas fundamentales que marca la ley, 
permítame también que le comunique que hemos puesto en 
marcha la comisión interdepartamental . Comisión interde-
partamental que nace también en virtud de un decreto apro-
bado por el Consell el pasado . . ., y precisamente el pasado 
mes de febrero tuvimos la primera reunión donde aproba-
mos el plan de trabajo .

Esta comisión interdepartamental además es fundamental, 
porque, como usted sabe, las líneas en las que tenemos que 
trabajar son líneas trasversales, en las que distintas conselle-
rias, la mayor parte de las consellerias tenemos que interac-
tuar, coordinarnos y colaborar para la puesta en marcha de 
los hitos fundamentales que marca la ley .

Le puedo decir que en cuanto a este plan de trabajo, por una 
parte, vamos a poner en marcha –y estamos ya trabajando 

en ello– en el censo de víctimas de la guerra civil, para ello 
se está trabajando con la cátedra interuniversitaria que este 
año la lidera la universidad de Castellón . También se está 
trabajando en los mapas de localización de los restos de vícti-
mas . O sea, como usted sabe, ya está elaborado el mapa de 
Alicante . Y además –y ya lo publica la web del instituto carto-
gráfico–, se está elaborando el de Castellón y se completará 
también el de la provincia de Valencia .

En cuanto a otro de hitos fundamentales . . .

El senyor president:

Senyoria . . .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

...apertura de fosas y exhumaciones e identificaciones, 
tenemos previsto ya un presupuesto de 790 .000 euros . 
Precisamente se está trabajando también en el pliego de 
condiciones para la puesta en marcha de todo ello .

Estas son las líneas fundamentales, señora Quiñonero, 
porque en realidad lo que queremos es recuperar la dignidad 
de las víctimas .

Gracias . (Aplaudiments) 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora consellera .

Faça vosté la pregunta, però sàpiga que a la consellera només 
li queden quinze segons .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Quiñonero Hernández:

Lamento que se me haya traspapelado la pregunta . 

Quería celebrar la aprobación de la ley de memoria democrá-
tica y quería saber, tener noticias del instituto . . ., del instituto 
al que nos comprometimos .

Quería saber si se ha encontrado también su sede en 
Alicante, como dice la ley, y en realidad animarle a que nos 
demos prisa, que el tiempo corre y que tenemos muchas 
tareas por delante, porque en realidad la memora democrá-
tica forma parte también de una cultura imprescindible para 
la democracia del presente .

El pasado 30 de marzo se cumplían los setenta y ocho años 
de la consolidación del golpe de estado fascista en este 
país, con la ocupación de Alicante por la División Littorio en 
marzo de 1939 . Casi pasaba . . ., ese acontecimiento pasaba 
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a la vez que un puñado de ministros españoles, incluido el 
de educación –no el de mala educación, sino el de educa-
ción–, cantaba en Málaga, a voz en cuello, con miembros de 
la legión española, aquello de «soy el novio de la muerte» . 
Un charlestón que se convirtió en himno . . ., lo convirtió aquel 
tipo que, ante don Miguel de Unamuno, su rector, el rector 
de la Universidad de Salamanca, gritó en el paraninfo de esa 
universidad: «¡Muera la inteligencia!»

Necesitamos energía para avanzar juntos y, de una vez por 
todas, para afirmar «viva la inteligencia» y para afirmar la 
necesaria . . ., y el necesario respeto a la Constitución a quienes 
tienen otras creencias o defienden un mundo con libertad de 
conciencia . Para eso necesitamos esa ley y para eso necesita-
mos a ese instituto . Necesitamos que se ponga en pie ya .

Tenemos un gobierno del botànic que se compromete con la 
memoria democrática . Y entre el coro que canta «soy el novio 
de la muerte» y el botànic, me quedaré con el botànic, que 
tenemos que defender . 

Pero hay que darse prisa, consellera . Necesitamos coordinar, 
como usted ha dicho, múltiples tareas, desde cultura, patri-
monio, medicina legal, tribunales . . .

Solo en el caso de las fosas habrá que trabajar para localizar, 
identificar y desenterrar a las víctimas, exhumarlas, poner 
todo ello en conocimiento de los tribunales . Los tribunales, 
señoría . Ahí hemos dado en duro, ¿no? Cuánto necesitamos 
todavía avanzar .

Las asociaciones memorialistas han trabajado duro durante 
décadas . Primero, las víctimas contemporáneas del golpe 
militar y de la dictadura . Y después, sus hijas, sus hijos, sus 
nietos, sus biznietos . . . Y aquí seguimos, defendiendo la 
memoria de nuestra democracia .

De esa tarea concienzuda y acreditada ampliamente se han 
establecido la existencia de 184 fosas en Valencia, 71 en 
Castellón, 44 en Alacant . ¿Qué está haciendo la conselleria al 
respecto? Necesitamos empezar ya a desenterrar a toda esa 
gente .

En Paterna, en su cementerio, junto al paredón donde se dio 
muerte a miles de hombres y mujeres, se está procediendo a 
la excavación de una fosa, la número 22 . Se encontraron 18 
cuerpos, personas asesinadas el 28 de julio de 1939, que fue 
puesta en conocimiento del juzgado a través de la Diputación 
de Valencia y de los profesionales que realizan la excavación . 
Los trabajos quedaron paralizados durante diez días; las fosas 
abiertas, expuestas al deterioro . Debería estar al tanto de lo 
ocurrido el instituto de la memoria democrática . Ese instituto 
que necesitamos . Necesitamos respuestas y soluciones .

Así que, señoría, gracias por seguir intentándolo . Tenemos 
presupuesto, no todo el que necesitamos, pero lo tenemos y 
hay que darse prisa .

Gracias . (Aplaudiments) 

El senyor president:

Moltes gràcies .

Té vosté quinze segons, però, no sé, si vol aportar alguna 
dada concreta a la pregunta que ha fet la senyora Quiñonero . 
Té vosté la paraula, consellera .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Gracias, presidente .

Simplemente decirle, señora Quiñonero, que no tenga 
ninguna duda, el desarrollo de esta ley es una prioridad para 
el Consell del botànic y, por supuesto, para mi conselleria .

Porque, mire usted, recuperar la dignidad de las víctimas es 
recuperar la memoria de este país, y solo así podremos cons-
truir una sociedad donde lo que pasó en aquellos tiempos no 
vuelva a acaecer .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Passem a la següent pregunta de control, que formula la 
il·lustre diputada Cristina Cabedo a la consellera de justícia, 
administració pública i reformes democràtiques .

Senyoria, té vosté la paraula .

La senyora Cabedo Laborda:

Bona vesprada .

Al parc de bombers d’Oropesa no només no se li amplia la 
plantilla en estiu, tot i atendre des de Benicàssim, Alcossebre 
fins a Vistabella, sinó que la mitjana d’edat dels bombers 
professionals és de quaranta-nou anys, cinquanta en maig, 
i en cinc anys es podran agafar la segona activitat, dret que 
reconeix la llei, però que sembla que ninguna administració 
preveu .

Açò, que és greu per a la seguretat ciutadana i per al propi 
cos de bombers, no és un cas aïllat del parc d’Oropesa . La 
mateixa premsa, fa uns dies, indicava com la plantilla de 
bombers de tot el consorci de Castelló envellia i la mitat de la 
plantilla superava ja els cinquanta anys . 

Tanmateix, davant d’açò, la Diputació de Castelló, en aquest 
cas en mans de la majoria absoluta del Partit Popular, no 
cobrix les places vacants, adequant el personal operatiu al 
personal que es necessita . Ja ho indicava la Sindicatura de 
Comptes en l’any 2017 .

Però, a més a més, ven a bombo i platerets, com este cap 
de setmana, que sí que amplia la plantilla de voluntaris de 
protecció civil, en aquest cas a 25 . És a dir, persones que no 
passen per un procés de selecció, com el cas dels professio-
nals que passen per un concurs o per un concurs oposició, 


